

التعاون مع منظومة الأمم المتحدة

قائمة الأنشطة التي قام بها الاتحاد البرلماني الدولي في الفترة من 15 أيلول/ سبتمبر 2017

حتى 15 آذار/ مارس 2018

أخذ علماءً بما المجلس الحاكم للاتحاد البرلماني الدولي في دورته الـ 202

(جنيف، 28 آذار/ مارس 2018)

الديمقراطية وحقوق الإنسان

واصل الاتحاد البرلماني الدولي المساهمة في عملية الأمم المتحدة من أجل الاتفاق العالمي للهجرة الذي سينتهي بمؤتمر كبير في كانون الأول/ ديسمبر 2018. وقد قاد رئيس الاتحاد البرلماني الدولي وفداً إلى اجتماع تقييمي من أجل استعراض مناقشات الهجرة في الأمم المتحدة خلال الفترة من 4 إلى 6 كانون الأول/ ديسمبر في بويرتو فالارتا، المكسيك. وفي 11 كانون الأول / ديسمبر، شارك رئيس مكتب المراقب الدائم لدى الأمم المتحدة في نيويورك في حلقة نقاش في الأمم المتحدة بشأن الحقوق السياسية والمدنية للمهاجرين واللاجئين. وشارك أعضاء البرلمان في جلسات الأمم المتحدة لأصحاب المصلحة المتعددين التي عقدت في 18 كانون الأول/ ديسمبر و 21 شباط/ فبراير. عُقد الاجتماع البرلماني المشترك بين الأمم المتحدة والاتحاد البرلماني الدولي لعام 2018، بشأن الهجرة أيضاً، في 22 و 23 شباط / فبراير في نيويورك. وشارك نحو 200 من البرلمانيين، إلى جانب مسؤولين رفيعي المستوى من الأمم المتحدة، وسفراء وخبراء. شارك رئيس الجمعية العامة للأمم المتحدة مشاركة نشطة في إعداد جلسة الاستماع وتسيير أعمالها، وستتم مشاركة نتائجها مع أعضاء الأمم المتحدة كوثيقة من وثائق الجمعية العامة للأمم المتحدة ومساهمة رسمية في عملية الاتفاق العالمي حول الهجرة.

أطلقت النسخة الثانية من التقرير البرلماني العالمي للاتحاد البرلماني الدولي وبرنامج الأمم المتحدة الإنمائي، المعنون "الرقابة البرلمانية: سلطة البرلمان لمحاسبة الحكومة"، خلال الدورة 137 للجمعية العامة في سانت بطرسبرغ. وقدم التقرير إلى مجموعة من سفراء الأمم المتحدة (أصدقاء الاتحاد البرلماني الدولي) خلال مأدبة غداء في 28 تشرين الثاني/ نوفمبر في نيويورك. ويشجع الاتحاد البرلماني الدولي وبرنامج الأمم المتحدة الإنمائي بنشاط البرلمان على استخدام التقرير كأساس لمراجعة أدائهم الرقابي، لا سيما فيما يتعلق بدور البرلمان في رصد التقدم المحرز في تحقيق أهداف التنمية المستدامة (SDG).



واصل برنامج الأمم المتحدة الإنمائي والاتحاد البرلماني الدولي مشروعهما المشترك لتقديم المساعدة إلى برلمان ميانمار. وواصلت المنظمتان أيضاً تعاونهما لدعم برلماني جيپوتي وجورجيا، وبدأتا التعاون لدعم برلمان فانواتو.

خاطب الأمين العام للاتحاد البرلماني الدولي الجزء الرفيع المستوى من الدورة السابعة والثلاثين لمجلس الأمم المتحدة لحقوق الإنسان، وشدد على العمل الذي قام به الاتحاد البرلماني الدولي والبرلمانات الأعضاء فيه في تعزيز الديمقراطية وحقوق الإنسان، بما في ذلك من خلال تعبئة المشاركة البرلمانية في المراجعة الدورية العالمية للالتزامات حقوق الإنسان.

المساواة بين الجنسين

جرى حدث إطلاق خاص لموقع "شبكة المعرفة الدولية للنساء الناشطات في السياسة iKNOW Politics" الجديد في مكتب نيويورك التابع للاتحاد البرلماني الدولي في 29 تشرين الثاني/نوفمبر. وهذه الشبكة هي عبارة عن منصة عبر الإنترنت لدعم المرأة في السياسة، ومبادرة مشتركة من الاتحاد البرلماني الدولي، منظمة الأمم المتحدة للمرأة، برنامج الأمم المتحدة الإنمائي، والمعهد الدولي للديمقراطية والمساعدة الانتخابية. واحتفل الحدث باليوم الدولي للقضاء على العنف ضد المرأة وركز على العنف ضد المرأة في السياسة.

حول نفس الموضوع، كان الاتحاد البرلماني الدولي شريكاً متعاوناً لاجتماع فريق الخبراء الذي نظّمته هيئة الأمم المتحدة للمرأة ومفوضية حقوق الإنسان وعُقد من قبل مُقرر الأمم المتحدة الخاص المعني بالعنف ضد المرأة (SRVAW)، في إطار الاستعداد لتقريره القادم للجمعية العامة للأمم المتحدة لعام 2018 (الدورة الثالثة والسبعين)، حول قضية العنف ضد المرأة في السياسة، وعُقد الاجتماع في 8 و 9 آذار / مارس في نيويورك.

في 13 آذار / مارس 2018، عقد الاتحاد البرلماني الدولي ومنظمة الأمم المتحدة للمرأة اجتماعهما البرلماني السنوي بمناسبة الدورة الثانية والستين للجنة وضع المرأة، بشأن موضوع تمكين النساء والفتيات الريفيات. وعُقد الاتحاد البرلماني الدولي حدثين جانبيين آخرين للجنة وضع المرأة لتسليط الضوء على قضايا المرأة.

واصل الاتحاد البرلماني الدولي تعاونه مع لجنة الأمم المتحدة المعنية بالقضاء على التمييز ضد المرأة (لجنة CEDAW). وزود الاتحاد اللجنة بمعلومات عن البلدان التي سيتناولها الاستعراض في دورتيها 68 و 69 (من تشرين الأول/أكتوبر إلى تشرين الثاني/نوفمبر 2017 ومن شباط/فبراير إلى آذار/مارس 2018) في جنيف. والتقى الاتحاد البرلماني الدولي أيضاً مع فريق عمل الاتحاد البرلماني الدولي واللجنة المعنية بالقضاء على التمييز ضد المرأة في كلتا المناسبتين لمناقشة كيفية زيادة تعزيز قدرة البرلمانات على النهوض بالمساواة بين الجنسين.

تمكين الشباب



شارك وفد من البرلمانيين الأعضاء في مجلس إدارة منتدى البرلمانيين الشباب في الاتحاد البرلماني الدولي، في منتدى الشباب السنوي للمجلس الاقتصادي والاجتماعي التابع للأمم المتحدة يومي 30 و 31 كانون الثاني/يناير. وكان الموضوع الرئيس للمنتدى هو دور الشباب في بناء مجتمعات حضرية وريفية مستدامة وقادرة على التكيف.

وفي 17 و 18 تشرين الثاني / نوفمبر، عقد الاتحاد البرلماني الدولي النسخة الرابعة من مؤتمره العالمي السنوي للبرلمانيين الشباب في أوتاوا. وتمت استضافة المؤتمر من قبل برلمان كندا. بعث مبعوث الأمين العام للأمم المتحدة لشؤون الشباب ورئيس الجمعية العامة للأمم المتحدة رسائل فيديو تركز على موضوع المؤتمر: البرلمانيين الشباب كقوى دافعة للإدماج. كما شارك ممثلون من منظمة العمل الدولية وبرنامج الأمم المتحدة المشترك المعني بفيروس نقص المناعة البشرية (الإيدز) كعضوين في فريق المناقشة خلال هذا الحدث.

وفي 27 و 28 أيلول / سبتمبر، نظّم الاتحاد البرلماني الدولي أيضاً المؤتمر الإقليمي للبرلمانيين الشباب في إفريقيا بشأن موضوع تعزيز المشاركة السياسية من أجل مجتمعات أكثر شمولاً وسلاماً. ومع التركيز على التمكين السياسي ومنع التطرف العنيف، وانضم إلى البرلمانيين الشباب ممثلين من اليونيسف، برنامج الأمم المتحدة الإنمائي، مفوضية الأمم المتحدة لحقوق الإنسان ومكتب الأمم المتحدة المعني بالمخدرات والجريمة، الذين شاركوا كأعضاء في فريق المناقشة خلال مختلف الجلسات.

السلم والأمن الدوليين

شارك ممثل عن مكتب الأمم المتحدة لدعم بناء السلام في حدث حول "الحفاظ على السلام كوسيلة لتحقيق التنمية المستدامة" في 18 تشرين الأول/أكتوبر، خلال الدورة الـ 137 للجمعية العامة.

وعقدت لجان الاتحاد البرلماني الدولي الدائمة لشؤون الأمم المتحدة والسلم والأمن الدوليين حدثاً مشتركاً في 16 تشرين الأول/أكتوبر، خلال الدورة الـ 137 للجمعية العامة، لمناقشة معاهدة حظر الأسلحة النووية التي تم إنشاؤها حديثاً. وكان رئيس المؤتمر التحضيري للمعاهدة، السفير وايت غوميز من كوستاريكا، من بين مقدمي العروض في المناقشة. وتدعو المعاهدة بشكل خاص البرلمانيين إلى المشاركة في هذه العملية الهامة.

في منتصف شهر كانون الأول/ديسمبر، تضمن القرار السنوي للجمعية العامة للأمم المتحدة حول الحوار بين الأديان فقرة ترحب بإعلان الاتحاد البرلماني الدولي حول تعزيز التعددية الثقافية والسلام من خلال الحوار بين الأديان وبين الأعراق، والذي تم تبنينه في الجمعية العامة 137، سانت بطرسبرغ، روسيا الاتحادية.



في 5 و 6 شباط/ فبراير 2018، شارك مكتب الأمم المتحدة المعني بالمخدرات والجريمة (UNODC) في الاجتماع الأول للفريق الاستشاري الرفيع المستوى المعني بمكافحة الإرهاب والتطرف العنيف، وقدم خبرته في هذا الموضوع. ومنذ عام 2015، استمر المكتب المعني بالمخدرات والجريمة والاتحاد البرلماني الدولي العمل عن كثب على البرنامج المشترك بين الاتحاد البرلماني الدولي ومكتب الأمم المتحدة المعني بالمخدرات والجريمة، الذي يهدف إلى سد الثغرات الكبيرة في تنفيذ قرارات الاتحاد البرلماني الدولي وقرارات الأمم المتحدة لمكافحة الإرهاب. وتم إنشاء الفريق الاستشاري الرفيع المستوى لتوجيه خطة العمل التي يقودها الأعضاء للبرنامج المشترك.

التنمية المستدامة

خلال هذه الفترة، شارك الاتحاد البرلماني الدولي بنشاط في العديد من اجتماعات مجموعات العمل للشراكة العالمية من أجل التعاون الإنمائي (GPEDC)، التي تضم برنامج الأمم المتحدة الإنمائي (UNDP). شرع العمل في مذكرة إرشادية مشتركة بين الاتحاد البرلماني الدولي وبرنامج الأمم المتحدة الإنمائي للبرلمانيين بشأن التعاون الإنمائي في مشروعين تم إعدادهما خلال الربع الأول من عام 2018.

تضمن التقرير الثاني للأمين العام للأمم المتحدة حول إعادة تنظيم جهاز منظومة الأمم المتحدة، الصادر في يناير / كانون الثاني، أحكاماً بشأن مشاركة الأمم المتحدة مع البرلمانات.

وقدم الاتحاد البرلماني الدولي الدعم لتقرير المساءلة العالمي لمنتدى التعاون الإنمائي للأمم المتحدة (DCF)، مما ساعد على ضمان مشاركة عدد من البرلمانات في عملية المسح التي سبقت التقرير. وبدأت الاستعدادات لإشراك البرلمانيين في الاجتماع الوزاري نصف السنوي لمنتدى التعاون الإنمائي (DCF) في أيار/ مايو 2018.

واتفق الاتحاد البرلماني الدولي وبرنامج الأمم المتحدة للبيئة على مذكرة تفاهم تحدد أولويات التعاون حتى نهاية عام 2020. وفي وقت كتابة هذا التقرير، كانت مذكرة التفاهم في مراحلها النهائية قبل التوقيع. وتعطي مذكرة التفاهم الأولوية لأهداف التنمية المستدامة المتعلقة بتغير المناخ والبيئة، وتركز على بناء القدرات في البرلمانات للتشريع والإشراف على تنفيذ القوانين والسياسات. ومن المتوقع أن يتم توقيع مذكرة التفاهم من قبل رئيسي المنظمين في الأسابيع القادمة. كما تعمل المنظمتان على إعداد ورقة معلومات أساسية للبرلمانيين حول الاقتصاد الأخضر.

واصل الاتحاد البرلماني الدولي وبرنامج الأمم المتحدة الإنمائي دعم التقييم الذاتي لأهداف التنمية المستدامة في البرلمانات من خلال مجموعة أدوات التقييم الذاتي لأهداف التنمية المستدامة المشتركة بين الاتحاد البرلماني الدولي وبرنامج الأمم المتحدة الإنمائي. خلال الفترة المشمولة بالتقرير، توصلت برلمانات صربيا، فيجي، مالي، كينيا وجيبوتي إلى خطط عمل لوضع ترتيبات مؤسسية وإدماج أهداف التنمية المستدامة في عملها.



التفاعل الرفيع المستوى

مثل المدير العام لمكتب الأمم المتحدة في فيينا، السيد يوري فيدوتوف، الأمين العام للأمم المتحدة في افتتاح الجمعية العامة الـ 137 في سانت بطرسبرغ، روسيا الاتحادية، في 14 تشرين الأول/أكتوبر. وخلال الجمعية العامة، شارك رئيس الموظفين السابق لرئيسي الجمعية العامة، السفير ت. كريستنسن، في حلقة نقاش للجنة الخاصة بشؤون الأمم المتحدة بشأن دور الجمعية العامة للأمم المتحدة في الحوكمة الدولية في 18 تشرين الأول/أكتوبر.

وفي 13 تشرين الثاني/نوفمبر، اجتمع رئيس الاتحاد البرلماني الدولي مع مساعد المفوض السامي للأمم المتحدة لشؤون اللاجئين، السيد فولكر تورك، وناقشا الحاجة إلى قيام الاتحاد البرلماني الدولي بتطوير المزيد من العمل الميداني من أجل التصدي للتحديات التشريعية المتعلقة بقوانين الجنسية. وتحدثا أيضاً عن الحاجة إلى إرسال المزيد من البعثات الميدانية واقتراح مفوضية الأمم المتحدة لشؤون اللاجئين أماكن مختلفة لذلك مثل جمهورية الكونغو الديمقراطية، السودان وزامبيا.

أرسل رئيس الجمعية العامة للأمم المتحدة، السيد ميروسلاف لاجاك، رسالة عبر الفيديو إلى الجلسة الافتتاحية للمؤتمر العالمي الرابع للبرلمانيين الشباب في 17 تشرين الثاني/نوفمبر في أوتاوا، كندا. حيث تم تنظيم المؤتمر بالتعاون مع برلمان كندا.

وفي 27 تشرين الثاني/نوفمبر، عُقد اجتماع القيادة العليا للاتحاد البرلماني الدولي والأمم المتحدة في مقر الأمم المتحدة في نيويورك. شارك في رئاسته الأمين العام للاتحاد البرلماني الدولي ونائب الأمين العام للأمم المتحدة، السيدة أمينة محمد، وقد ساعد الاجتماع على توضيح عدد من قضايا التنسيق على المستويين الوطني والعالمي. وأوصى، من بين أمور أخرى، بضرورة عقد اجتماع عمل كل عام قبل اجتماع كبار القادة.

طلبت رئيس الاتحاد البرلماني الدولي عقد اجتماع شخصي مع السيدة محمد للتعريف بها. وقد تطرقت المناقشات إلى استعداد الاتحاد البرلماني الدولي للعمل بطريقة منسقة مع الأمم المتحدة، لا سيما فيما يتعلق بأهداف التنمية المستدامة، وتمكين النساء والشباب، الأمر الذي له أهمية كبيرة للبرلمانات والبلدان.

وفي 27 تشرين الثاني/نوفمبر أيضاً، اجتمع الأمين العام للاتحاد البرلماني الدولي مع مدير برنامج الأمم المتحدة الإنمائي، السيد أكيم شتاينر، للتوقيع رسمياً على مذكرة تفاهم جديدة تحدد الأولويات والمعايير المؤسسية من أجل مزيد من التعاون بين المنظمتين.



وفي 28 تشرين الثاني / نوفمبر، حضر 21 من الممثلين الدائمين مآدبة غداء لمجموعة أصدقاء الاتحاد البرلماني الدولي، التي استضافها الأمين العام للاتحاد البرلماني الدولي. وقد شهد هذا الحدث بداية العملية التشاورية لقرار الجمعية العامة للأمم المتحدة بشأن التفاعل بين الأمم المتحدة، البرلمانات الوطنية والاتحاد البرلماني الدولي المتوقع في أيار/ مايو 2018.

وفي 13 كانون الأول / ديسمبر، اجتمع رئيس الاتحاد البرلماني الدولي مع المفوض السامي للأمم المتحدة لحقوق الإنسان، السيد زيد رعد الحسين. وأكدت من جديد التزام الاتحاد البرلماني الدولي بحماية حقوق الإنسان للبرلمانيين والدفاع عنها. كما وجهت له دعوة للمشاركة في الدورة 138 للجمعية العامة، وطلبت دعمه لتنظيم ورشات عمل يمكن أن توفر معلومات وأدوات متعمقة، للسماح للبرلمانيين بتحسين أطر السياسات المتعلقة بحقوق الإنسان في كل بلد.

وعقد رئيس الاتحاد البرلماني الدولي ونائب رئيس اللجنة التنفيذية اجتماعاً في منتصف كانون الأول/ ديسمبر مع المدير العام لمكتب الأمم المتحدة في جنيف، السيد مايكل مولر. وناقشوا التعاون القائم وبحثوا في السبل الأخرى للمستقبل، لا سيما فيما يتعلق بأهداف التنمية المستدامة. واقترحوا تنظيم ورشة عمل لرؤساء لجان الشؤون الخارجية والمالية في جميع البرلمانات الأعضاء في الاتحاد البرلماني الدولي لتقديم معلومات عملية لتحسين تنفيذ خطة عام 2030.

وفي اجتماع تقييمي بشأن الاتفاق العالمي للهجرة عُقد في بويرتو فالارتا في كانون الأول / ديسمبر، اجتمع رئيس الاتحاد البرلماني الدولي مع المدير العام للمنظمة الدولية للهجرة (IOM)، السفير وليام لاسي سوينغ، وقدمت له دعوة لمخاطبة الجمعية العامة 138.

في 22 شباط / فبراير، اجتمع رئيس الاتحاد البرلماني الدولي والأمين العام مع الأمين العام للأمم المتحدة، وناقشا العمل البرلماني بشأن بعض القضايا الرئيسية المدرجة في جدول الأعمال الدولي، بالإضافة إلى فرص مواصلة تعزيز الشراكة بين الاتحاد البرلماني الدولي والأمم المتحدة. وشددوا على دور البرلمانات ومسؤوليتها في تحقيق أهداف التنمية المستدامة، لا سيما فيما يتعلق بالتصديق، تعديل التشريعات الوطنية، وتخصيص الموازنات والمساءلة لجعل الأهداف قابلة للتنفيذ على المستوى المحلي. ودعا رئيس الاتحاد البرلماني الدولي السيد غوتيريس إلى الجمعية العامة 139، التي رد عليها بالإيجاب.



Cooperation with the United Nations system

List of activities undertaken by the IPU from 15 September 2017 to 15 March 2018

*Noted by the IPU Governing Council at its 202nd session
(Geneva, 28 March 2018)*

Democracy and Human Rights

The IPU continued to contribute to the UN process for a Global Compact for Migration that would conclude with a major conference in December 2018. The IPU President led a delegation to a Stocktaking Meeting to recap UN migration debates over the year from 4 to 6 December in Puerto Vallarta, Mexico. On 11 December, the Head of the Office of the Permanent Observer to the UN in New York participated in a panel discussion at the United Nations on the political and civil rights of migrants and refugees. Members of parliament participated in UN multi-stakeholder hearings held on 18 December and 21 February.

The joint UN-IPU 2018 Parliamentary Hearing, also on migration, was held on 22 and 23 February in New York. Some 200 parliamentarians participated, along with high level UN officials, ambassadors and experts. The President of the UN General Assembly was actively involved in the preparation and running of the Hearing, the outcome of which will be shared with the UN membership as a document of the UN General Assembly and a formal contribution to the process on the Global Compact for Migration.

The second edition of the IPU-UNDP Global Parliamentary Report, entitled *Parliamentary oversight: Parliament's power to hold government to account*, was launched during the 137th Assembly in St. Petersburg. The report was presented to a group of UN ambassadors (friends of the IPU) during a luncheon event on 28 November in New York. The IPU and UNDP are actively encouraging parliaments to use the report as a basis for reviewing their oversight performance, notably with regard to parliament's role in monitoring progress on the Sustainable Development Goals (SDGs).

UNDP and the IPU continued their joint project of assistance to the Parliament of Myanmar. The two organizations also continued their collaboration in support of the Parliaments of Djibouti and Georgia, and began collaboration in support of the parliament of Vanuatu.

The IPU Secretary General addressed the high-level segment of the 37th session of the UN Human Rights Council, and underscored the work carried out by the IPU and its Member Parliaments in the promotion of democracy and human rights, including in terms of mobilizing parliamentary involvement in the Universal Periodic Review of human rights commitments.

Gender equality

A special launch event of the new iKNOW Politics website took place at the IPU's New York Office on 29 November. iKNOW Politics is an online platform to support women in politics, a joint initiative of the IPU, UN Women, UNDP and International IDEA. The event marked the International Day for the Elimination of Violence against Women and focused on violence against women in politics.

On the same topic, the IPU was a collaborating partner of an Expert Group Meeting organized by UN Women and OHCHR and convened by the UN Special Rapporteur on Violence Against Women (SRVAW), in view of her upcoming 2018 UN General Assembly Report (73rd session) on the issue of violence against women in politics. The Meeting took place on 8 and 9 March in New York.

On 13 March 2018, the IPU and UN Women held their annual parliamentary meeting on the occasion of the 62nd session of the Commission on the Status of Women, on the theme of the empowerment of rural women and girls. The IPU held two other side events of the CSW to highlight women issues.

The IPU pursued its collaboration with the UN Committee on the Elimination of Discrimination against Women (CEDAW Committee). It provided the Committee with information on the countries up for review at its 68th and 69th sessions (October-November 2017 and February-March 2018) in Geneva. The IPU also met with the Committee's CEDAW-IPU Working Group on both occasions in order to discuss how to further strengthen parliaments' ability to advance gender equality.

Youth empowerment

A delegation of MPs from the Board of the Forum of Young Parliamentarians of the IPU participated in the annual Youth Forum of the UN Economic and Social Council on 30 and 31 January. The Forum's main theme was the role of youth in building sustainable and resilient urban and rural communities.

On 17 and 18 November, the IPU held the fourth edition of its annual Global Conference of Young Parliamentarians in Ottawa. The Conference was hosted by the Parliament of Canada. The UN Secretary-General's Envoy on Youth and the President of the UN General Assembly delivered video messages focusing on the theme of the Conference: Young parliamentarians as drivers of inclusion. Representatives from the ILO and UNAIDS also took part as panellists during the event.

On 27 and 28 September, the IPU also organized the Regional Conference of Young Parliamentarians of Africa on the subject of enhancing political participation for more inclusive and peaceful societies. Focusing on political empowerment and the prevention of violent extremism, the young MPs were joined by representatives from UNICEF, UNDP, OHCHR and UNODC, who took part as panellists during various sessions.

International peace and security

A representative of the UN Peacebuilding Support Office participated in an event on *Sustaining peace as a vehicle for achieving sustainable development* on 18 October, during the 137th Assembly.

The IPU Standing Committees on UN Affairs and on Peace and International Security held a joint event on 16 October, during the 137th Assembly, to discuss the newly minted UN Nuclear Prohibition Treaty. The Chair of the preparatory conference for the treaty, Ambassador Whyte-Gomez of Costa Rica, was among the presenters. The treaty specifically invites parliamentarians to be engaged in this important process.

In mid-December, the UN General Assembly's annual resolution on inter-religious dialogue included a paragraph welcoming the IPU Declaration on *Promoting cultural pluralism and peace through interfaith and inter-ethnic dialogue*, which was adopted at the 137th Assembly, St. Petersburg, Russian Federation.

On 5 and 6 February 2018, the UN Office on Drugs and Crime (UNODC) participated in the first meeting of the High-Level Advisory Group on Countering Terrorism and Violent Extremism and presented its expertise in the subject matter. Since 2015, UNODC and the IPU have been working closely on an IPU-UNODC Joint-Programme, which aims to bridge the significant gaps in the implementation of IPU and UN counter-terrorism resolutions. The High-Level Advisory Group was established to guide the Member-driven plan of action of the Joint-Programme.

Sustainable development

During this period, the IPU participated actively in several working group meetings of the Global Partnership for Development Cooperation (GPEDC), which includes UNDP. Work on a joint IPU-UNDP Guidance note for MPs on development cooperation proceeded with two drafts prepared during the first quarter of 2018.

The UN Secretary-General's second report on *Repositioning of the UN development system*, issued in January, contained provisions for UN engagement with parliaments.

The IPU provided support to the Global Accountability Report of the UN Development Cooperation Forum (DCF), helping secure the participation of a number of parliaments in the survey exercise leading up to the report. Preparations got underway to engage parliamentarians in the biannual ministerial meeting of the DCF in May 2018.

The IPU and the UN Environment Programme agreed on a Memorandum of Understanding that sets priorities for cooperation until the end of 2020. At the time of writing, the MoU was in its final stages before signature. The MoU prioritizes the SDGs related to climate change and the environment and focuses on building capacity in parliaments to legislate and oversee the implementation of laws and policies. The MoU is expected to be signed by the heads of the two organizations in the coming weeks. The two organizations are also working on producing a background paper for parliamentarians on the green economy.

The IPU and UNDP continued to support SDG self-assessments in parliaments through the IPU-UNDP SDG Self-Assessment Toolkit. During the reporting period the parliaments of Serbia, Fiji, Mali, Kenya and Djibouti came up with action plans to set up institutional arrangements and mainstream the SDGs in their work.

Senior-level interaction

The Director-General of the United Nations Office at Vienna, Mr. Yury Fedotov, represented the UN Secretary-General at the opening of the 137th Assembly in St. Petersburg, Russian Federation, on 14 October. During the Assembly, the former Chief of Staff to two Presidents of the General Assembly, Ambassador T. Christensen, participated in a panel discussion of the Standing Committee on United Nations Affairs on *The role of the UN General Assembly in international governance* on 18 October.

On 13 November, the IPU President met with the Assistant UN High Commissioner for Refugees, Mr. Volker Türk, and discussed the need for the IPU to develop more fieldwork in order to address the legislative challenges in terms of nationality laws. They also talked about the need to conduct more field missions and UNHCR proposed different places such as the Democratic Republic of the Congo, Sudan and Zambia.

The President of the UN General Assembly, Mr. Miroslav Lajčák, sent a video message to the opening session of the Fourth Global Conference of Young Parliamentarians on 17 November in Ottawa, Canada. The conference was organized in cooperation with the Parliament of Canada.

On 27 November, the UN-IPU annual senior leadership meeting took place at UN Headquarters in New York. Co-chaired by the IPU Secretary General and the UN Deputy Secretary-General, Ms. Amina Mohammed, the meeting helped clarify a number of coordination issues at national and global levels. It recommended, among other things, that a working-level meeting should take place each year in advance of the senior leadership meeting.

The IPU President requested a personal meeting with Ms. Mohammed to introduce herself. The discussions delved into the IPU's willingness to work in a coordinated manner with the United Nations, in particular regarding the SDGs, and women and youth empowerment, which was of great importance to parliaments and countries.

Also on 27 November, the IPU Secretary General met with the Administrator for UNDP, Mr. Achim Steiner, to officially sign a new Memorandum of Understanding which sets the priorities and institutional parameters for further cooperation between the two organizations.

On 28 November, 21 Permanent Representatives attended the Group of Friends of the IPU luncheon hosted by the IPU Secretary General. The event marked the beginning of the consultative process for a UN General Assembly resolution on interaction between the United Nations, national parliaments and the IPU, expected in May 2018.

On 13 December, the IPU President met with the UN High Commissioner for Human Rights, Mr. Zeid Ra'ad Al Hussein. She reaffirmed the IPU's commitment to protect and defend the human rights of parliamentarians. She also extended an invitation to him to participate in the 138th Assembly and requested his support for carrying out workshops that could provide in-depth information and tools to allow parliamentarians to improve the policy frameworks on human rights in every country.

The IPU President and the Vice-President of the Executive Committee held a meeting in mid-December with the Director-General of the UN Office at Geneva, Mr. Michael Møller. They discussed existing cooperation and explored further avenues for the future, particularly regarding the SDGs. They proposed to organize a workshop for the Chairs of Foreign Affairs and Finance Committees of all IPU Member Parliaments to offer practical information for better implementation of the 2030 Agenda.

At a stock-taking meeting on the Global Compact for Migration held in Puerto Vallarta in December, the IPU President met with the Director General of the International Organization for Migration (IOM), Ambassador William Lacy Swing, and extended to him an invitation to address the 138th Assembly.

On 22 February, the IPU President and Secretary General met with the United Nations Secretary-General, and discussed parliamentary action on some of the principal issues on the international agenda, as well as opportunities to further strengthen the partnership between the IPU and the United Nations. They underscored the critical role and responsibility of parliaments in achieving the SDGs, particularly in terms of ratification, adjustment of the national legislation, budget allocation and accountability to make the Goals feasible at the local level. The IPU President invited Mr. Guterres to the 139th Assembly, to which he replied favourably.